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Na wtorkowej sesji 
zapadła decyzja o 
bezpłatnej komunikacji  
publicznej.

Obecnie ZKM pozyskuje z 
biletów około 200 tysięcy 
złotych. Zatem taką wartość 
będzie trzeba uzupełnić w 
budżecie spółki miejskiej. 
Plusem tego zabiegu, ma 
być zwiększona ilość użyt-
kowników komunikacji 
miejskiej. Pomysł ten nie jest 
czymś nowym w mieście, bo 

już był promowany przez by-
łego burmistrza Bogusławę 
Towalewską, jednak wtedy 
nie doszło do realizacji. 
Obecnie Radni byli jedno-
myślni i poparli uchwałę, 
jednak w kuluarach można 
usłyszeć, że to „trywialna 
zagrywka polityczna”, bo za-
pis ten powinien znaleźć się 
w omawianym budżecie na 
rok 2024 i nikt by temu się 
nie sprzeciwił. Ale faktycz-
nie wówczas ta informacja 
mogłaby zniknąć w gąszczu 
innych projektów zaplanowa-

nych na ten rok. Burmistrz 
Żebrowski odpiera takie 
zarzuty uważając, że jest to  
powiązane z odbiorem pierw-
szych autobusów elektrycz-
nych.  Bezpłatna komuni-
kacja będzie obowiązywała 
od początku kwietnia tego 
roku. Zatem jest szansa, że 
na głosowanie będzie można 
podjechać autobusem.

Decyzja zapadła. 

Bezpłatna komunikacja w Wałczu.

P: Jacku czy można się do 
Ciebie zwracać mistrzu?

J: Nie nadużywajmy tego sło-
wa, ale mam nadzieje że w 
najbliższej przyszłości speł-
nię swoje marzenia. Obecnie 
poświęcam wiele czasu i wy-

siłku na doskonalenie moich 
umiejętności. Jestem pewien, 
że osiągnę swój cel.

P: Człowiek z Wałcza zdo-
bywa 3 pierwsze miejsca 
w 3 kategoriach na etapie 
klubowym mistrzostw 

Polski Toastmasters w 
mowach improwizowa-
nych i humorystycznych 
polsko i anglojęzycznych. 
To klasyczny hattrick. Na 
czym polegają te konkur-
sy?

J: Konkursy odbywają się w 
języku Polskim i Angielskim. 
Konkursy po polsku umożli-
wiają walkę o mistrza Polski 
natomiast anglojęzyczne po-
zwalają powalczyć o mistrza 
świata. Trzeba przejść przez 

wszystkie etapy, aż do fina-
łów więc to daleka droga, a 
w Polsce i na świecie mamy 
naprawdę wysoko postawio-
na poprzeczkę. Jak już w coś 
wchodzę to na 100% dlatego 
w przygotowaniach poma-
ga mi Maciej Baranowski 
Mistrz Polski, Mistrz Euro-
py Wschodniej, zdobywca 
ponad 40 nagród, człowiek 
który jako drugi na świecie ...  

Mistrz, a skromny
Mistrzem można być nie tylko w zawodach 
sportowych, czy w tematach wiedzy rzadkiej, w 
konkretnej dziedzinie. Ale można być mistrzem 
w mowie. Jakże smutna jest dziś rzeczwistość , 
gdy ludzie coraz mniej ze sobą rozmawiają. Tego 
nie można powiedzieć o Jacku Lebiedziu z Wał-
cza, który już dziś zdobył potrójne mistrzostwo 
w Międzynarodowej Organizacji Toastmasters.   
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Wyborczy czas 
nadchodzi 
nieuchronnie 

15 października 2023 r. 
przeszedł do historii. W 
Warszawie toczą swoje 
boje byli opozycjoniści z 
aktualnymi, poniekąd, z 
mojego punktu widzenia, 
w słusznej sprawie. Z 

niepokojem dostrzegam, że 
jednak cel uświęca środki i 
nowi rządzący, choć odbie-
gają od poprzedników meto-
dą działania, to nieuchron-
nie z nauk pobranych, gdy 
byli w opozycji, korzystają. 
Kolejny wyborczy akt czeka 
nas 7 kwietnia. Dotyczyć 
będzie nie tej wielkiej, 
najważniejszej, o którą 
walczą polityczne potęgi, 
ale małych Ojczyzn Pola-
ków. Za nami konwencje 
przedwyborcze głównych 
politycznych graczy. Znów 
larum grają w obozach, 
w surmy dmą i zwierają 
szeregi. Nawet ci, którzy 
onegdaj zdawali się być 
osobno, lgną pod sztandary 
politycznej wspólnoty. Ja zaś 
śladem piosenki rzeknę, „...

nie przenoście nam stoli-
cy do...” Wałcza i powiatu 
wałeckiego. Sądzę, że warto 
mniej dzielić, walcząc do 
ostatniego, a więcej szukać 
linii porozumienia. Nomen 
omen dwie siły w Wałczu, 
choć skutkiem różnych za-
wirowań, potrafiły się nawet 
z obecną opozycją porozu-
mieć. Pomimo kontrowersji 
jest to jakaś informacja na 
przyszłość. Może czas już 
skończyć walkę  do ostatniej 
krwi i napawanie się niena-
wiścią do przeciwnika (poli-
tycznego), tylko prowadzić 
szermierkę na argumenty. 
Tak jakoś mi się marzy, by 
po wyborach przynależność 
partyjna nie decydowała o 
wyborze drogi czy chodnika 
do remontu, a tylko racjo-

nalne argumenty. Warto, 
w mojej ocenie, szukać 
alternatywy i wybierać w 
nadchodzących wyborach 
tych, którzy chcą i potra-
fią się dogadać w oparciu 
o racjonalne przesłanki, 
zamiast wpadać w retorykę  
polityczną. Szukam więc 
z nadzieją takich osób we 
wszystkich komitetach wy-
borczych, a jest ich przecież 
niemało. Niezależnie od wy-
ników wyborów, każdy z nas 
pozostanie mieszkańcem 
powiatu i Wałcza. Będziemy 
się po wyborach spotykać i 
rozmawiać, warto więc nie 
dzielić, a  łączyć. Być może 
odezwą się sarkastyczne 
głosy i komentarze, ja zaś 
pozostanę przy swoim zda-
niu – argumenty i szukanie 

rozwiązań, które służą 
mieszkańcom. 
 Trywialne po-
wiedzenie, że niezgoda 
rujnuje, a zgoda buduje 
jest adekwatne w istnie-
jącej sytuacji politycznej. 
Może choć u podstaw, bo 
samorząd jest podstawą 
demokracji, uda nam się 
w nadchodzącej kaden-
cji więcej koabitować, 
a mniej rządzić. Czego 
sobie i Państwu życzę.

Zapraszam na wybory.

Wspomnienia i 
przepowiednie 

Pomimo, że upływają już 
dwa miesiące 24 roku 
trzeciego tysiąclecia, 
nadal wydaje mi się, że tak 
niedawno żegnałem koniec 
dwudziestego wieku. 2000 
rok miał uroczystą opra-
wę. Niektórzy byli nawet 
przekonani, że to właśnie 
ten rok rozpoczyna nowe 
stulecie. Być może z po-
wodu obchodzenia przez 
Kościół rzymskokatolic-
ki Wielkiego Jubileuszu 
Roku 2000. Przypominam 
sobie widok schorowane-
go papieża Jan Pawła II, 

inaugurującego uroczysto-
ści z tym związane poprzez 
otwarcie Drzwi Świętych w 
bazylice świętego Piotra, 
a później jeszcze w trzech 
innych rzymskich bazylikach 
patriarchalnych. 
Wspominam dobrze XX wiek 
z oczywistych względów. 
To przecież czas w którym 
przyszedłem na świat, to 
okres mojego dzieciństwa, 
młodości, rozpoczęcia doro-
słego życia, założenia rodzi-
ny. Zapewne istotne jest to, 
co dotychczas dane było mi 
przeżyć, ale ważne jest też 
to, co przede mną. 
Jakiś czas temu miałem 
przyjemność poznać nowo-
rodka - piękną dziewczynkę 
o imieniu Owidia. Podzi-
wiając ją, uświadomiłem 
sobie, że obecnie rodzą się 
dzieciątka, które najpraw-

dopodobniej dożyją końca 
obecnego wieku i będą 
mogły przywitać kolejne stu-
lecie. Tak więc, jaki będzie 
świat z przełomu XXI i XXII 
wieku, zależeć będzie w 
dużej mierze od dzisiejszych 
noworodków. 
To jednak odległe lata, więc 

chwilowo proponuję skupić 
się na najbliższych miesią-
cach. A będzie działo się w 
tym czasie bardzo dużo. Za 
chwilę wybory radnych do 
trzech szczebli samorządo-
wych, wybory bezpośred-
nie wójtów i odpowiednio 
burmistrzów, prezydentów. 
Później elekcja eurodepu-
towanych. No i oczywiście 
przez cały rok dużo imprez. 
Pozwólcie, że wymienię 
tylko kilka, tych sportowych: 
runda wiosenna rozgrywek 
piłkarskich z wygranymi 
meczami naszego Orła, 
Ekstraklasa z moim Lechem 
walczącym o trofea, Mi-
strzostwa Europy w piłce 
nożnej z udziałem reprezen-
tacji Polski, Igrzyska Olim-

pijskie w Paryżu z gradem 
medali dla Polski, turnieje 
tenisowe ze zwycięstwami 
Igi Świątek. To przepowied-
nie o sukcesach ulubionych 
sportowców. Nawet mogę 
przyjąć zakłady o to, że 
spełnią się. 
Teraz trochę jasnowidztwa 
związanego z wyborami. 
Najważniejsze dla wałczan 
są te, które wiążą się z 

wyborem burmistrza. Nie 
wiem dlaczego, ale ciągle 
widzę czterech kandyda-
tów. Zwycięzca w gąszczu 
wielu zaszczytów dostąpi też 
chluby zostania pierwszym 
od wielu lat burmistrzem 
Wałcza, który od rajców 
miejskich otrzyma absoluto-
rium, i to już w czasie obrad 
czerwcowej sesji. 
Tym samym wałeckie media 
będą mogły ogłosić kres 
miejscowej tradycji związa-
nej z nie udzielaniem burmi-
strzowi skwitowania. 
W pozostałych gminach 
powiatu nie będzie zna-
czącego zainteresowania 
umiejscowieniem się w 
fotelu przeznaczonym dla 
najważniejszego włodarza, 
a zatem niespodzianek nie 
należy oczekiwać.   
Natomiast nie można wy-
kluczyć zmian w obsadzie 
urzędu starosty. Dużo będzie 
zależało od tego, czy radni 
powiatowi zechcą po wy-
borach utworzyć koalicję po-
dobną do tej sejmowej, czy 
też sprawią niespodziankę i 

powstanie inna z nowym 
kandydatem na starostę. 
Ja tam lubię niespodzian-
ki.
Od wielu lat wyrażam 
pogląd, że kobiety powin-
ny częściej brać udział w 
wyścigu o najważniejsze 
stanowiska samorządowe. 
Kobiety, które piastowały 
stanowiska burmistrzów w 
Człopie, Tucznie, Miro-
sławcu, Wałczu są przykła-
dem utwierdzającym mnie 
w przekonaniu, że warto 
wspierać panie w staraniu 
o przejęcie sterów w jed-
nostkach samorządowych. 
Niedługo „Dzień Kobiet”, 
wszystkim Paniom życzę 
sukcesów, spełnienia ma-
rzeń, a tym, które zdecy-
dowały się uczestniczyć 
w nadchodzących wybo-
rach - gratuluję podjęcia 
słusznej decyzji.  

Marek Pawłowski 

Policjanci z Komendy 
Powiatowej Policji w 
Wałczu ustalili i zatrzy-
mali 20 latka, który 
uszkodził 4 samochody 
zaparkowane przy ulicy 
Piastowskiej w Wałczu. 
Spożyty alkohol i złość 
miały być przyczyną 
zachowań sprawcy.

W ciągu dwóch dniu funkcjo-
nariusze zostali powiadomie-
ni i przyjęli zawiadomienia 
o uszkodzeniu w sumie 4 
samochodów zaparkowanych 
przy ulicy Piastowskiej w 
Wałczu. Uszkodzone zostały 
skoda, renault, mercedes i 
citroen. Łączne straty właści-
cieli to 3.500 złotych.

Policjanci rozpoczęli poszuki-
wania sprawcy. Nie długo po 
tym, wandalskim zachowa-
niu sprawca został zatrzyma-
ny. 20 latek niszczenie po-
jazdów tłumaczył spożytym 
alkoholem i zdenerwowa-
niem. Jak się okazało szedł 
ulicą, podbiegał do samocho-
dów i kopał w szyby, lampy i 
lusterka. Mężczyzna podczas 
przesłuchania przyznał się 
do zniszczenia pojazdów 
i skorzystał z możliwości 
dobrowolnego poddania się 
karze.

Za zniszczenie cudzej rzeczy 
grozi kara do 5 lat pozbawie-
nia wolności.

Felieton

Uszkodził 4 samochody. Był pijany
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Drogie Panie ,

Z okazji Święta Kobiet, 
składam Wam serdeczne 

życzenia z wielką nadzieją, 
że wciąż będziecie wspierać

nas mężczyzn, którzy czasami może i 
niedostrzegają drobiazgów 

jakże istotnych, 
ale miłują Was szczerze. 

Mam nadzieję, że będziecie mogły to 
odczuć nie tylko w czasie 

Waszego święta, ale każdego dnia.

Poseł na Sejm RP
Paweł Suski

Policjanci Wydziału 
Kryminalnego wałec-
kiej komendy przy 
współpracy z funkcjo-
nariuszami człuchow-
skiej Policji zatrzy-

mali dwóch sprawców 
kradzieży w najwięk-
szej sieci detalicznej w 
kraju. Artykuły prze-
mysłowe i alkohol to 
mienie, które gównie 

kradli złodzieje.

37 i 51 latek dokonywali 
kradzieży sklepowych na 
terenie powiatu wałeckiego 
oraz województwa lubu-
skiego, pomorskiego oraz 
wielkopolskiego. Wałeccy 
kryminalni ustalili, iż kra-
dzieży w największej i znanej 
sieci sklepów przeprowadzali 
właśnie dwaj obywatele 
Mołdawii.

Złodzieje sklepowi na terenie 
miasta  Wałcza i Mirosławca 
dokonali kradzieży głównie 
artykułów przemysłowych 
i alkoholu na kwotę po-
nad 3 tysiące złotych. Przy 
współpracy z policjantami 
Komendy Powiatowej Policji 
w Człuchowie obaj sprawcy 
zostali zatrzymani i osadze-
ni w wałeckim „policyjnym 
areszcie”. Zarówno 37 i 51 
latek przyznali się do popeł-
nianych kradzieży i dobro-
wolnie poddali karze. Za to 
przestępstwo grozi im kara 
do 5 lat pozbawienia wolno-
ści

Szajka z Mołdawii 
kradli w sieciówce

Policjanci Wydziału Ruchu 
Drogowego wałeckiej komen-
dy prowadzili w niedzielę ak-
cję pod nazwą „Truck & Bus”. 
Policjanci skupiali się na kie-
rowcach ciężarówek, busów i 
autokarów. 

Kontrolowane były nie tylko czas 
pracy, dokumenty przewozowe, ale 
także sposób przewożenia rzeczy i 
pasażerów. Skontrolowane blisko 40 
pojazdów z których 19 przekroczy-
ło dozwoloną prędkość. Nałożono 
mandaty, były wnioski do Sądu i 
zatrzymane dokumenty uprawniające 
do jazdy.

Akcja pod nazwą „Truck & Bus” to 
systematyczna akcji drogówki. Nad-
rzędnym celem niedzielnych działań 
było wyłapywanie nieprawidłowości 
związanych z wykonywaniem przewo-
zu osób i rzeczy, szczegółowe kontro-
le stanu technicznego i wyposażenia 
pojazdów oraz sposób mocowania 
ładunków itp.

W trakcie akcji policjanci skontro-
lowali 39 pojazdów ciężarowych i 
zatrzymali jednego kierującego, który 
prowadził pojazd będąc w stanie nie-
trzeźwości. 47 letni kierowca cięża-
rówki miał prawie 1 promil alkoholu w 

ogranizmie. 47 letniemu kierującemu 
policjanci zatrzymali dokument prawa 
jazdy. Czekają go także surowe kon-
sekwencje karne w tym finansowe, a 
nawet utrata pracy. Ponadto policjan-
ci nałożyli 16 mandatów, skierowali 3 
wnioski o ukaranie do Sądu, zatrzy-
mali 1 dowód rejestracyjny.

Busy i ciężarówki 

pod lupą



Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 

Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-

wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 

roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 

Biuro do pracy,  
Telefon

+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

468469470471

Sprzedam działkę budow-
laną w Wałczu 775m2 po-
łożoną w dobrym miejscu. 

Kontakt: 667 315 546
479480481

Wynajmne mieszkanie 
w Wałczu trzecie pię-

tro ul. Poniatowskiego, 
wysoki standard. tel. 

kontaktowy 603190175
480481

USŁUGI

Remonty i wykończenia 
wnętrz. 

Kontakt: 504 160 153

Serwis instalacji fotowol-
taicznych: tel. kontakt: 

tel. 533 626 165

Rodzinne imprezy, malo-
anie twarzy, zabawy dla 
dzieci, wesela, urodziny, 

imprezy firmowe
tel:781 203 002

Przystrajanie 
grobów,

ołtarzyków:

600 666 266 

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
p.o. Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Jacek, Natalia, Loni

KONTAKT:

e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
SKŁAD
StudioExtra 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

RÓŻNE
➡️ Kosztorysy

➡️ Nadzór budowlany
➡️ Świadectwa charakte-

rystyki energetycznej
➡️ Projekty budowlane
➡️ Kierownik budowy

➡️ Inwestor zastępczy-
tel.607 342 094
tel. 665 402 488

ZAPRASZAMY

POMIARY KAMERĄ 
TERMOWIZYJNĄ 

bezpłatny dojazd powiaty 
(wałecki, pilski, złotowski) 

Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów.
Wychwycenie miejsc, gdzie ucieka ciepło. 

Badanie paneli fotowoltaicznych.
Audyt energetyczny.

Samo badanie wraz z raportem - od 250zł
Audyt  - wyceniany indywidualnie  

kontakt: 533 626 165

PRACA 

- samodzielny 
elektryk do montażu 

falowników i tras 
kablowych,
wymagane 

uprawnienia 
do pomiarów.

+48 533626165 
 

Praca w Holandii

WÓJTA GMINY WAŁCZ
informuje, że zostały wywieszone na 

tablicy ogłoszeń
Urzędu Gminy Wałcz i stronie 

internetowej Gminy Wałcz
www.bip.gminawalcz.pl  
wykazy oraz ogłoszenia

nieruchomości przeznaczonych do zby-
cia, najmu i dzierżawy

Plakaty, ulotki, banery. 
Zadzwoń 

biuro@studioextra.pl

reklama 
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„Brakuje ci Pieniędzy ? 

Mogę pomóc!

Zapraszam do współpracy 
ze spółkę inwestycyjną 

GP MORGAN 
Zarabiaj do 35%  miesięcznie 

od 1000 złotych
Dla emerytów 

mamy promocje.”

Telefon

+48 888 925 749
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Produkcja tabliczek znamionowych:

- grawer na akrylu,
- znakowanie  na aluminium anodowanym,
- znakowanie także na innych materiałach,

tel. +48 67 387 42 43
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Adres biura Metrohouse:

Aleja Zdobywców Wału Pomorskiego 1-3/4, 
78-600 Wałcz
+48 451 507 661           mgorbacz@metrohouse.pl
+48 513 403 274  katarzyna.kalwat@credipass.pl

Dom usytuowany w otulinie lasów - spokój, piękne widoki i możliwość korzystania z uroków natury.
Nieruchomość znajduje się na przestronnej działce o powierzchni 1350 m2. Dom w zabudowie bliźniaczej 
oferuje 81 m2 przestrzeni mieszkalnej, składającej się z:
- 3 ustawnych pokoi
- praktycznej przejściowej kuchni
- łazienki z wc, 3 pomieszczeń gospodarczych
- dodatkowo na działce znajduje się budynek gospodarczy wielkości 20 m2, który można zaadaptować np na garaż.
- możliwość zagospodarowania poddasza (dodatkowe 70m2!)
Wejście od szczytu zapewnia prywatność i nadaje charakter domu jednorodzinnego.
W odległości około 5 km znajduje się droga krajowa nr 10, co ułatwia dostęp do innych miejscowości: zaledwie 15 
km do Mirosławca i 20 km do Wałcza. Do najbliższej szkoły podstawowej jest tylko 10 minut jazdy samochodem

cena

powierzchnia

cena za m2

108 m2

239 000PLN

2213 pln/ m2

DOM Z DUŻYM OGRODEM/LIPIE

cena za m2 118 pln/ m2

powierzchnia 585 m2

cena 69 000PLN

Działka budowlana położona w spokojnej i malowniczej okolicy Tuczna o powierzchni 585 m2.
Idealna posesja dla osób poszukujących miejsca do budowy swojego domu. Działka ma regularny 
kształt i płaski teren, co ułatwia proces budowy. Jest dostęp do wszystkich niezbędnych mediów, 
takich jak woda, energia elektryczna i kanalizacja. Działka znajduje się w strefie ciszy, w sąsiedztwie 
nowo wybudowanych domów jednorodzinnych, co gwarantuje dobrą atmosferę i spójność urbani-
styczną. Jej bliskość do centrum Tuczna pozwala na łatwy dostęp do sklepów, restauracji i innych 
usług. Tuczno jest popularnym miejscem letniskowym, zwłaszcza ze względu na swoje jeziora, które 
oferują możliwość kąpieli, wędkowania i różnych form rekreacji wodnej.

DZIAŁKA W TUCZNIE

reklama 

Uznałem za stosowne powia-
domić Państwa o podjęciu 
przeze mnie decyzji o kan-
dydowaniu na radnego Rady 
Miasta Wałcz.
Jestem wałczaninem od uro-
dzenia. Ponad dwa lata temu 
przeszedłem na emeryturę. 
Moim zdaniem, przywrócenie 
w 1989 roku idei samorządu 
terytorialnego było dla nas 
wszystkich bardzo istotne. 
Decyzja ta spowodowała, że 
Wspólnoty Samorządowe po 
czterdziestoletniej przerwie 
zaistniały od nowa.
Od momentu powstania wa-
łeckiego samorządu uczest-
niczyłem w procesie jego 
funkcjonowania. Na początku 
pracując w przedsiębior-
stwie państwowym, które 
pełniło funkcję inwestora 
zastępczego przy realizacji 
przedsięwzięć komunalnych, 
a od października 1993 roku 
w miejskim zakładzie budże-
towym - administrującym 
zasób mieszkaniowy - w 
1999 roku przekształconym 
w spółkę prawa handlowe-
go o nazwie „Towarzystwo 
Budownictwa Społecznego”. 
Przez sześć kadencji byłem 
radnym: najpierw miejskim w 
latach 1994 - 1998 i następ-
nie powiatowym w okresie 
od 1998 do 2018 roku. Moją 
wiarę w słuszność pomysłu 
umożliwiającego mieszkań-
com tworzenie z mocy prawa 
wspólnoty samorządowej nie 
zmieniły jego nieszczęsne 
nowelizacje prawne, wprowa-

dzone w życie kilka lat temu. 
Także obserwowanie funkcjo-
nowania ostatnich kadencji 
naszego samorządu miej-
skiego nie zniechęciło mnie 
do pozytywnego myślenia o 
przyszłości Wałcza. Jestem 
przekonany, że możliwe jest 
bezkonfliktowe wykonywanie 
zadań publicznych, tych ma-
jących na celu zaspokajanie 
zbiorowych potrzeb wszyst-
kich Mieszkańców.
Doświadczenie, które naby-
łem w czasie pracy zawodo-
wej, a przede wszystkim gdy 
byłem radnym, pozwalają mi 

złożyć oświadczenie: jestem 
gotowy do działania umożli-
wiającego rozwój Wałcza.
Szanując kontrkandydatów z 
każdego Komitetu Wyborcze-
go, wiedząc o bezdyskusyj-
nym prawie wyborców do po-
dejmowania indywidualnych 
decyzji, ośmielam się zapro-
ponować Państwu oddanie 
głosu na moją osobę.
Już dzisiaj zapraszam do 
lokali wyborczych w dniu 7 
kwietnia 2024 roku w godzi-
nach od 700 do 2100.

Z poważaniem
                  

 DIALOG – SZACUNEK - ZROZUMIENIE

Szanowna Pani, Szanowny Panie!

Mieszkańcy Wałcza!

22 lutego w sali na-

rad Starostwa od-

była się sesja Rady 
Młodzieżowej przy 
Staroście Wałeckim. 
Tematami obrad trwają-
cej ponad trzy godziny 
sesji były m.in. komunika-
cja rowerowa, możliwość 
płatności bezgotówkowej u 
przewoźników, powołanie 
rzeczników praw ucznia w 
szkołach, czy zagadnienia 
z zakresu ekologii i sportu. 
Głos młodych ludzi, to nie-

wątpliwie wartość dodana 
dla samorządności. Do tego 
dochodzi propagowanie 
obywatelskiej postawy, 
gdzie młodzi ludzie mogą 
brać odpowiedzialność za 
to, co się będzie działo w 
mieście czy w powiecie. 
Miejmy nadzieję, że młodzi 
wytrwają w swoim zapale, 
a urzędnicy będą służyli im 
wsparciem. Gośćmi radnych 
byli m.in. starosta Bogdan 
Wankiewicz i wicestarosta 
Jolanta Wegner.

Rada Młodzieży. 
Są pierwsze 
efekty pracy.



reklama 

Z okazji Dnia Kobiet 
składamy najserdeczniejsze 
życzenia zdrowia i pomyślności,
doceniania Waszej codziennej 
pracy, nieustannego trudu oraz 
poświęcenia.
Życzymy, 
aby nie tylko 8 marca, 
ale każdy dzień w roku
przyniósł uśmiech, radość i 
zadowolenie.

Burmistrz Miasta i Gminy Człopa
Jerzy Bekker

Przewodniczący Rady Miejskiej w Człopie
Zbigniew Tymecki

Już blisko od trzech ty-
godni w Muzeum Ziemi 
Wałeckiej można oglą-
dać wystawę „Od lune-
ty Galileusza do tele-
skopów kosmicznych” 
pochodzącą ze zbiorów 
Uniwersytetu Jagielloń-
skiego w Krakowie 

– Muzeum Uniwersytetu 

Jagiellońskiego. Na eks-

pozycji pojawiły się m.in. 
modele zegarów słonecz-

nych, lunet i teleskopów 
kosmicznych, a także 
stanowiska interaktywne, 
dzięki którym starsi i młod-

si goście mogą obserwo-

wać nocne niebo. W jednej 
z sal urządzone zostało 
muzealne planetarium. 
Wystawa powstała w 2009 
roku z okazji Międzynaro-

dowego Roku Astronomii 

ogłoszonego przez ONZ 
dla uczczenia 400. roczni-
cy pierwszych obserwacji 
nieba przez lunetę, któ-

rych dokonał Galileusz i od 
tego czasu podróżuje po 
całej Polsce. Jej narracja 
prowadzi od czasu pierw-

szych obserwacji nieba, 
przez przełomowe dla 
świata nauki dokonania 
Galileusza, po współcze-

sne teleskopy kosmiczne, 
takie jak ikoniczny już tele-

skop kosmiczny Hubble’a. 
Wystawie towarzyszą 
lekcje muzealne połączone 
z warsztatami plastyczny-

mi. Planowana jest również 
wieczorna prelekcja na 
temat astrofotografii.

Muzeum 
z Galileuszem 
w tle
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PowerHouses sp. zo.o.

ul.Boczna 23

64-915 Jastrowie

tel: 533 626 165

Instalacje fotowoltaiczne, 

Magazyny Energii

Ładowarki do samochodów EV

wycena, serwis  i realizacja

darmowa wizyta u klienta,
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Dzień dobry, bardzo gorą-
cy czas w samorządach, a 
w związku z tym, że zaraz 
będzie dzień kobiet, to 
koniecznie zaplanowali-
śmy wywiad z kobietą i 
jednocześnie samorzą-
dowcem. 

. Nie tak często lokalne 
media zauważają kobiety w 
samorządzie, dlatego jest mi 
bardzo miło, że pomyśleliście 
Państwo o ,,słabej płci” 😊.
Dziękuję za pamięć i doce-

nienie roli kobiet w samorzą-

dzie. Jest to miły prezent  
z okazji Dnia Kobiet. Tak jak 
Pan wspomniał, przed nami 
gorący, ale ciekawy czas 
kampanii. ,,Niezależni” już 
po raz trzeci będą się starać  
o mandaty we wszystkich sa-

morządach naszego powiatu 
i jestem pewna, że je uzyska-

my. Jesteśmy zmotywowani i 
bardzo dobrze przygotowani 
Działamy w kampanii samo-

dzielnie i niezależnie, bez 
wsparcia żadnej partii, a za-

tem musimy pracować dużo 
więcej i ponosić znacznie 
większe koszty, aby wygrać. 
Wiem, że na terenie powiatu 
jesteśmy już dobrze znani 
i stanowimy dobrą markę, 
którą wypracowaliśmy sami: 
aktywnością, odpowiedzial-
nością, skutecznością i wia-

rygodnością naszej drużyny. 
To nasz wspólny sukces, bo 
wybory to gra drużynowa. 
Jeśli ktoś tego nie rozumie i 
przedkłada swoje partyku-

larne interesy ponad grupę, 
ten nie ma czego szukać w 
samorządności. 

Jak już jesteśmy przy 
samorządzie. W admi-
nistracji pracuje bardzo 
dużo kobiet, ale na sta-
nowiskach tych najistot-
niejszych przeważnie są 
mężczyźni, tak samo w 
organach uchwałodaw-

czych. Według Pani to 
dlatego , że kobiety wolą 
być daleko od polityki?

Ma Pan rację, że sfera pu-

bliczna, to nadal domena 
mężczyzn. Rzeczywistość 
pokazuje, że im wyższy 
szczebel administracji, tym 
mniej kobiet. Obecnie tylko 
dwanaście procent wójtów, 
burmistrzów, prezydentów 
miast i starostów to kobiety. 
Samorządy, w których kobie-

ta jest burmistrzem, a ponad 
połowa rady to kobiety, na-

dal należy do rzadkości. Na 
najwyższych stanowiskach 
w samorządach zasiada 
tylko jedna dziesiąta kobiet. 
Myślę, że nadal w większej 
części naszego społeczeń-

stwa, pokutuje stereotyp, 
że kobieta to sfera prywat-
na, to dom, rodzina, dzieci, 
natomiast władza należy do 
mężczyzn. Ale to nie jest tak, 
że kobiety chcą być daleko 
od polityki. Gdyby nas kobiet 
było w niej więcej, jakość 
polityki byłaby lepsza. My 
chcemy pracować, działać, 
angażować się i mieć wpływ 

na rozwój naszych samorzą-

dów, nie rezygnując jedno-

cześnie z życia osobistego i 
rodziny. Jesteśmy ambitne, 
zdeterminowane, zorganizo-

wane i skuteczne. Niestety, 
mamy trudniej. Wiem to z 
własnego doświadczenia. 
Społeczeństwo stawia nam 
kobietom wysokie, często 
dużo wyższe wymagania niż 
mężczyznom. Jednocześnie 
uważa się, że infrastruktura, 
gospodarka, budownictwo 
czy ekonomia, to dla nas 
kobiet ,,czarna magia”, a to 
nie jest prawda. Jest jesz-

cze jedna kwestia, o której 
powinnam tutaj wspomnieć. 
Bywa często, nad czym ubo-

lewam, że jesteśmy obiek-

tem niewybrednych, często 
seksistowskich i prostackich 
zachowań ze strony naszych 
kolegów samorządowców, 
zmierzających do zdyskre-

dytowania naszej wiedzy, 
umiejętności i profesjonali-
zmu. Ale to temat rzeka, na 
inną rozmowę.  

Jest Pani zatem zwo-
lenniczką parytetów na 
listach wyborczych?

Zasada kwotowa na listach 
wyborczych została w na-

szym kraju wprowadzona na 
początku stycznia 2011 roku 
i wprowadziła udział trzy-

dziestu pięciu procent kobiet 
na listach wyborczych. Ce-

lem takiego posunięcia miało 
być zwiększenie aktywności 
politycznej kobiet. Od tego 
czasu minęło trzynaście lat i 
myślę, że należałoby zmody-

fikować te przepisy, ponie-

waż kobiety są coraz bardziej 
aktywne i zainteresowane 
życiem publicznym. Podam 
przykład obecnej kampa-

nii samorządowej. Na dwie 
nasze listy ,,Niezależnych” 
zgłosiło chęć startowania w 
wyborach więcej kobiet niż 
mężczyzn. Nie mogliśmy dać 
szansy wszystkim chętnym 
paniom, bo zabraniają tego 
przepisy i zostaliśmy zmu-

szeni podziękować niektó-

rym z nich. W tym przypadku 
ograniczono nam swobodę 
podejmowania decyzji i 
narzucono uczestnikom 
procesu wyborczego pewne 
ramy tworzenia list wybor-
czych. Coraz częściej myślę, 
że płeć osoby znajdującej się 
na danej liście wyborczej nie 
powinna stanowić podsta-

wowego kryterium doboru 
kandydatów.

Ostatnie wybory parla-
mentarne pokazały, że 
młodym ludziom coraz 
bardziej zależy na tym, co 
się dzieje wokół nich. Czy 
w wyborach samorządo-
wych będzie powtórka i w 

radach zasiądzie więcej 
młodych ludzi?

Nie zawsze to, co ma miej-
sce w wyborach  parlamen-

tarnych  przekłada się na 
samorządy. W wyborach 
samorządowych wyborcy 
głosują przede wszystkim 
na ludzi, na sprawdzonych 
samorządowców, na  swo-

ich sąsiadów, społeczników, 
znane i szanowane postaci 
swojego miasta, gminy, 
czy wioski. Ważne jest, aby 
frekwencja wyborcza była 
wysoka i aby do wyborów 
poszły wszystkie grupy wie-

kowe. Ale jeszcze ważniejsze 
jest to, aby wyborcy byli 
świadomi swoich wyborów 
i własnej odpowiedzialności 
za losy swojego miasta, czy 
gminy. Stawiając krzyżyk we 
właściwej kratce musimy 
być pewni i przeświadczeni 
o swojej decyzji. Wybory to 
nie zabawa, to akt demokra-

cji i dojrzałości społecznej. 
Głosując na nieodpowiednie-

go kandydata możemy mieć 
pretensje tylko do siebie. 

Pójdzie zatem dalej. Jak 
powinien wyglądać ide-
alny samorząd według 
Pani?

Idealny samorząd to ludzie. 
Przecież reforma samorzą-

dowa odbywała się między 

innymi pod hasłami ,,uoby-

watelnienia”, podniesienia 
tożsamości  i świadomości 
mieszkańców, ukierun-

kowania jej na tak zwane 
dobro wspólne, zwiększenia 
zaangażowania społeczne-

go i gotowości działania na 
rzecz innych. Samorządność 
to prawo decydowania o 
własnych, lokalnych spra-

wach. To współuczestnicze-

nie we wszelkich procesach, 
które dzieją się w naszym 
mieście, gminie, czy po-

wiecie.  Idealny samorząd 
to taki, gdzie mieszkańcy 
chcą aktywnie włączać się w 
sprawy i miejsca,  w któ-

rym żyją. To społeczeństwo 
obywatelskie, to lokalny 
patriotyzm, solidarność i 
zaradność grup społecznych, 
to integracja i wspólne cele. 
Idealny samorząd to ,,doj-
rzałość” mieszkańców oraz 
prospołeczne nastawienie, 
to lokalne grupy działania i 
sprawnie działające jednostki 
organizacyjne samorządu. 

A w tym idealnym sa-
morządzie jak powinna 
wyglądać współpraca ze 
Stowarzyszeniami i spo-
łecznikami? Czy obecnie 
nie jest to zaniedbywane?

Stowarzyszenia pozarządo-

we to duża siła aktywnych 
mieszkańców, która nie we 
wszystkich samorządach 
jest doceniana i traktowana 
po partnersku.  A przecież 
to ważne ogniwo wspólnoty 
samorządowej. Mieszkańcy 
działający w organizacjach 
chcą pracować, bo mają 
wspólne cele i  zaintereso-

wania, chcą się wzajemnie 
wspierać i realizować zada-

nia samorządu w partner-
stwie, często sprawniej i 
prawdziwiej. Oni lepiej wie-

dzą, w jaki sposób zrealizo-

wać dane zadania, aby trafić 
do ludzi  i pracować na ich 
rzecz. Warto i należy czerpać 
z tego kapitału i wspierać 
inicjatywy społeczników. To 
jedno z istotniejszych zadań 
samorządu.  

A jak powinna wyglądać 
współpraca z przedsię-
biorcami?

Przedsiębiorcy to mieszkańcy 
tacy jak wszyscy. Współpraca 
z nimi powinna wyglądać po-

dobnie jak z każdym innym 
aktywnym, zaangażowanym  
w życie miasta, czy powiatu 
mieszkańcem. Jeśli chodzi o 
lokalny biznes, jestem zwo-

lenniczką zasady: nie prze-

szkadzać, współpracować, 
promować, na zdrowych, 
przejrzystych zasadach. 

Za chwilę obchodzimy 
25 lecia powiatów, czy 
według Pani ta decyzja 
o utworzeniu powiatów 
była słuszna? Czy wyszło 
to na plus dla społeczeń-
stwa?

Rok 1998 był przełomowy 
dla rozbudowy samorządu w 
Polsce, w nowo zorganizowa-

nym podziale terytorialnym 
naszego kraju utworzono 
samorządy powiatowe i wo-

jewódzkie, przekazując tym 
szczeblom,  w ramach zasad 
pomocniczości i decentra-

lizacji władzy publicznej, 
ważną z punktu widzenia 

społecznego część zadań pu-

blicznych m.in. ochronę zdro-

wia, infrastrukturę drogową, 
gospodarkę, rynek pracy, 
szkolnictwo średnie i zawo-

dowe. Uważam, że powiaty 
to istotny szczebel samorzą-

du, chociaż niewystarczająco 
wyposażony w narzędzia, 
głównie finansowe. Wiem, 
że są zwolennicy likwidacji 
powiatów, są także ci, którzy 
uważają, że reforma dotyczą-

ca utworzenia powiatów była 
niedoskonała  i niedokończo-

na. Póki co minęło 25 lat, a 
powiaty dobrze wypełniają 
powierzone im zadania i 
pełnią służebną rolę na rzecz 
społeczności lokalnej.

Co w Wałczu i okolicach 
powinno się zmienić w 
najbliższym czasie, bo nie 
ma co ukrywać, Pani star-
tuje ze swoim ugrupowa-
niem i jesteście całkiem 
nieźle  przygotowani pa-
trząc na nazwiska. Czyli 
chcecie zmian. Ale jakich?

7 kwietnia czekają nas wy-

bory samorządowe. Tak jak 
Pan wspomniał jako lider-
ka ,,Niezależnych” jestem 
dumna z mojej drużyny. Bez 
nich nie ma naszej siły. To 
są osoby świadome tego, co 
ich czeka w kampanii i po 
wygranych wyborach. To są 
odpowiedzialni i przygotowa-

ni do samorządności kandy-

daci, w większości członko-

wie naszego Stowarzyszenia 
Ziemi Wałeckiej ,,Niezależni” 
i nasi sympatycy. Wszyscy 
chętnie pracują w sztabie na 
nasz wspólny sukces. Dodam 
jeszcze jedno, bo uważam, 
że to ważne. Jako wicestaro-

sta naszego powiatu nigdy 
nie wykorzystałam swojej 
funkcji, aby proponować czy 
zmuszać podległych pracow-

ników i osoby funkcyjne do 
startu w wyborach samorzą-

dowych. A tak się niestety 
dzieje bardzo często. Do nas 
przychodzą osoby, które 
chcą działać i to bardzo. Żad-

na z zapraszanych do mojej 
drużyny ,,Niezależnych” oso-

ba mi nie odmówiła wsparcia 
lub startu z naszej listy. 

Ale jakie czekają nas 
zmiany i pytam o tę sferę 
samorządową?  

Każdy, kto idzie do wybo-

rów chce zmiany na lepsze. 
Jako ,,Niezależni” wiemy, 
że Wałcz i powiat może być 
lepszy, bliższy ludziom, 
a przede wszystkim nie 
naznaczony partyjniactwem 
i politykierstwem  w najgor-
szym wydaniu. Nie chcemy 
w samorządach tego wszyst-
kiego, co widzimy w Sejmie 
i Senacie. Lubię wszystkim 
przypominać, że Polska 
dzieje się w samorządach, i 
to tutaj wspólnie ją tworzy-

my. Wałcz potrzebuje zmian. 
Ostatnie pięć i pół roku rzą-

dów w naszym mieście po-

kazało, że  z obietnic wybor-
czych pewnego ugrupowania 
zrealizowano niewiele.  
A szkoda. Co w Wałczu jesz-

cze powinno się zmienić? 

Tak, poproszę krótko. 

Krótko: władza wykonawcza.

Dziękuję za romowę 

Wałcz i powiat może być lepszy, 
bliższy ludziom,  a przede wszystkim nie naznaczony partyjniactwem
Kobiety zaczynają odgrywać coraz większą rolę w samorządach. Być może to i dobrze, bo 
tutaj nie powinno być wielkiej twardej, męskiej polityki, lecz działania podejmowane dla 
sąsiada, pani ze sklepiku, czy współpraca z lokalną organizacją wspierającą słabszych. W 
kobietach jest więcej pozytywnych uczuć i empatii. Stąd rozmowa z jedną z kobiet, które 
już długo w tym samorządzie działają

tekst płatny sfinansowano z KWW Niezależni



....Jak już w coś wchodzę to 
na 100% dlatego w przygo-

towaniach pomaga mi Maciej 
Baranowski Mistrz Polski, 
Mistrz Europy Wschodniej, 
zdobywca ponad 40 nagród, 
człowiek który jako drugi na 
świecie w 100 letniej histo-

rii Toastmasters w dwa lata 
przeszedł wszystkie ścieżki. 

P. Jak wygląda to wszyst-
ko w profesjonalnym 
wydaniu?

J. Wystarczy kupić bilet na 
stronie pilskiego klubu przy-

jechać na finały  mistrzostw 
Polski odbędą się w najbliż-

szy weekend 1-3 marca w 
Pile na Uniwersytecie Adama 
Mickiewicza natomiast gala 
rozdania nagród odbędzie 
się w hotelu Gromada. Na 
uczestników i gości czeka 
wiele atrakcji, bo zaprosili-
śmy najlepszych prelegen-

tów, mówców z całej Polski. 
Jest też kilka niespodzianek 
jak manager misji kosmicz-

nych NASA Artur Chmielew-

ski, syn sławnego Papcio 
Chmiela twórcy Komiksu „Ty-

tus Romek i Atomek”. Będzie 
też znany dla większości z 
nas ”głos google maps” Jaro-

sław Juszkiewicz, wielu wielu 
równie ciekawych osobisto-

ści. Proszę sobie wyobrazić 
ile pracy i wielomiesięcz-

nego wysiłku to wszystko 
kosztuje, bo  jest to bardzo 
duże przedsięwzięcie. Jako 
Zastępca Prezesa do spraw 
członkowskich Pilskiego 
klubu jestem współorgani-
zatorem tych finałów. Warto 
dodać, że jesteśmy organiza-

cją non profit czyli środki na 
organizację imprezy zbiera-

my z biletów i sponsorów. 

P:Co to jest Tostmasters? 
Czy każdy może być 
członkiem i próbować 
wystąpić na scenie?

Toastmasters to międzynaro-

dowa organizacja typu non 
profit zrzeszająca mówców 
i liderów, której celem jest 
szerzenie umiejętności 
przemawiania, komunikacji i 
przewodzenia ( leadership).
Osoby należące do Toast-
masters spotykają się na 
spotkaniach, które odbywają 
się według przygotowanej 

agendy, ćwiczą mowy , ewa-

luacje tych mów i odpowia-

dają na „gorące pytania”. Po 
każdym spotkaniu jest afer 
party, gdzie można swobod-

nie porozmawiać na wszyst-
kie tematy. Jeśli to brzmi 
enigmatycznie, przyjdź i 
zobacz. Każdy może spróbo-

wać.  Dla wielu osób występ 
na scenie to wyjście po za 
strefę komfortu, a przecież 
to właśnie sprawia że się 
rozwijamy. 😊
Do organizacji należą ludzie 
ze wszystkich środowisk od 
trenerów biznesu w zakresie 
komunikacji i przywództwa, 
prawników, przedsiębiorców, 
po studentów , konferansje-

rów, stand up’erów czy poro-

stu ludzi którzy przełamują 
swój strach. Dzięki temu 
zamiast płacić ogromne pie-

niądze za szkolenia u wielu z 
nich można posłuchać ich na 
spotkaniach za darmo. Więc 
wszystkich serdecznie za-

praszam, ale po finałach bo 
musimy odpocząć (śmiech)
Istnieją kluby, które są two-

rzone przez korporacje spe-

cjalnie dla ich pracowników, 
aby poprawiać jakość kadry 
kierowniczej.

P: Czy zobaczymy Cię na 
finale w najbliższy week-
end?

J: tak, ale w roli organizato-

ra. Tym razem nieudało mi 
się dostać, ale już w krótce 
kolejne konkursy.

P: Według Ciebie ludzie 
powinni stawiać na roz-
wój osobisty, doszkalać 
się, zwiększać swoje kom-

petencje?

J: oczywiście, inwestycja w 
siebie jest bardzo ważna. Na 
to nigdy nie jest za późno.
 

P: Co Tobie dają spotka-
nia Toastmasters?

J. Ci co mnie znają wiedzą 
, że lubię dużo rozmawiać, 
a Tostamasters pozwala mi 
doskonalić wypowiedzi w 
określonych ramach czaso-

wych. Oprócz tego mogę wy-

stępować w różnych klubach 
w Polsce i dzięki połącze-

niom internetowym również 
na całym świecie. Pomimo 

rywalizacji jest przyjazna i 
koleżeńska atmosfera.
 

P: Czy czujesz, że możesz 
osiągnąć więcej?

J: Zdecydowanie tak, czło-

wiek sam sobie stawia ogra-

niczenia. Ja staram się tego 
nie robić.

P: Jesteś rodowitym 
mieszkańcem Wałcza, 
przez kilka lat mieszkałeś 
w Anglii pracując w jed-
nej z największych firm 
logistycznych w Europie 
zajmując menadżerskie 
stanowiska. Teraz jesteś 
inspektorem do spraw 
inwestycji w Wałeckiej 
Spółdzielni Mieszkanio-
wej. Dużo się dzieje w 
Twoim Życiu?

J: Bardzo się dużo dzieje. Nie 
starczy nam  czasu, aby opo-

wiedzieć o grupach rekon-

strukcyjnych, zamiłowaniu 
do ostrej broni, nurkowania 
i motocykli. Jestem Jak Her-
kules, ale nie ze względu na 
siłę, tylko mam dwanaście 
prac (śmiech)

P: Widzę że masz plany 
na sukcesy. Ale co tak 
naprawdę  dla Jacek Le-
biedź uważa za najwięk-
szy sukces, który warto 
osiągnąć?

J: Prywatnie-  to  przeżyć 
życie tak, aby być szczęśli-
wym. Być autorytetem dla 
dzieci.
Zawodowo – kiedyś jeden 
z moich ulubionych mów-

ców Adam Pioch życzył mi  
”Spraw , aby Twój podpis stał 
się autografem „

P: Może powinieneś spró-
bować sił w zbliżających 
się wyborach?

J: Może…….

P. Uśmiech jest tajem-

niczy, ale zostawie, to 
z niedopowiedzeniem. 
Dziękuję za rozmowę.

J: Dziękuję

Mistrz,a skromny
dokończenie ze str. 1

Życzymy wszystkim kobietom,
aby mogły codziennie wydawać 
tyle pieniędzy na torbeki, buciki i kosmetyki 
ile zechcą.



,,NIEZALEŻNI” 

To mieszkańcy Wałcza i powiatu wałeckiego. To Państwa sąsiedzi, znajomi, przyjacie-
le i bliscy. To wszyscy ci, którym na sercu leżą sprawy mieszkańców Ziemi Wałeckiej. 
To ludzie, którzy chcą działać i pracować na rzecz społeczności lokalnej. Jesteśmy 
zdania, że polityka w wydaniu partyjniackim zatraca piękną ideę samorządności. Dla-
tego ,,Niezależni” nie tracą czasu na spory i przepychanki polityczne, lecz z uważno-
ścią i troską myślą o powiecie, Wałczu i swoich gminach. ,,Niezależni” są z daleka od 
partyjniackich układanek i walk politycznych. Dlatego już po raz trzeci, ponad setka 
z nas będzie się ubiegać o mandaty do Rady Powiatu Wałeckiego, Rady Miasta Wał-
cza, Gminy Wałcz, Mirosławca, Tuczna i Człopy. Wierzymy w nasz sukces, ponieważ 
jesteśmy bardzo dobrą, niezależną drużyną. 
7 kwietnia 2024 roku zapraszamy Państwa na wybory samorządowe. 
Niech zdecyduje niezależna większość. 

                                                                    Jolanta WEGNER
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Wczoraj i dziś...
8

Krzysztof Kowalewicz

...chcesz by było extra? ...chcesz by było extra? 
eventy, akcje marketingowe, eventy, akcje marketingowe, 

daj pomysł , zajmiemy sie realizacjadaj pomysł , zajmiemy sie realizacja

Reklama

Dzień dobry Panie Ja-
nuszu jest Pan jednym z 
najbardziej doświadczo-
nych samorządowców w 
powiecie wałeckim, to ile 
już lat działa Pan w struk-
turach samorządowych?

J.R. Radnym ówczesnej 
Miejskiej Rady Narodowej w 
Wałczu zostałem jeszcze za 
tzw. „Późnego Gierka „ czyli 
w 1978 roku. Do 1998 roku 
byłem radnym miejskim , 
pełniąc przez trzy kadencje 
funkcję Przewodniczącego 
Rady, a od 1988 roku , do 
chwili obecnej jestem  rad-
nym Rady Powiatu w Wałczu, 
gdzie pełniłem również przez 
dwie kadencję funkcję Staro-
sty Wałeckiego.

Z perspektywy czasu, ma-
jąc duże doświadczenie, 
to z jakim innym samo-
rządowcem najlepiej Panu 
się pracowało?

J.R. Każdy z naczelników 
czy burmistrzów, z którymi 
współpracowałem, był inny
i każdy wniósł wiele do 
rozwoju Wałcza. Najmilej 
wspominam współpracę z 
burmistrzem  Zdzisławem 
Tuderkiem. To był wspaniały 
i mądry człowiek, wszystkim 

nam GO brakuje.Był twarzą 
Waleckiej Lewicy. Przez wiele 
lat bardzo się przyjaźnili-
śmy i wspieraliśmy. Efektem 
naszych wspólnych działań 
było między innymi powo-
łanie Państwowej Wyższej 
Szkoły Zawodowej w Wałczu, 
Strefy Ekonomicznej oraz 
przygotowanie do budowy 
obwodnicy Wałcza.

Ciekawostką jest to, że 
Zdzisław Tuderek prowa-
dził najbardziej ekologicz-
ne kampanie wyborcze, 
to chyba jedyny bur-
mistrz, który nie wywie-
szał banerów wyborczych 
i nie robił wielkiej kampa-
nii, a wygrywał z kon-
trkandydatami w pierw-

szej turze

J.R. Tak to prawda. Miesz-
kańcy Wałcza szanowali Jego 
wiedzę, inteligencję , rozsą-
dek i program który konse-
kwentnie realizował. Był nie 
tylko ekologiczny ale również 
prospołeczny, dlatego też 
z  wielką troską dbał o ludzi 
ubogich  i wykluczonych . 
Rozwijał kulturę i sport w
mieście oraz jako nauczyciel 
dbał o oświatę.

Jak zakończyła się sprawa 
OZENU? Zasiadł Pan na 
ławie oskarżonych!

To było niepoważne. Jako 
mieszkaniec Wałcza i radny 
Rady Powiatu w Wałczu , 
zostałem oskarżony przez 
Firmę „OZEN” za „ zniesła-
wienie” i naruszenie dobrego 
imienia. Za to że wielokrot-
nie na Sesjach Rady  i w 
pismach kierowanych do 
różnych instytucji walczyłem 
o zdrowie i życie miesz-
kańców Wałcza zostałem 
oskarżony. Z uwagi na to , że 
proces , na wniosek „ został 
utajniony, nie mogę mówić o 
przebiegu postępowania
sądowego. Powiem tylko, iż 
Sąd Rejonowy w Wałczu jak 
też Sąd Okręgowy w Kosza-
linie, uniewinnił mnie. To 
smutne, bo na ławie oskarżo-
nych winni siedzieć  właści-
ciele i kierownictwo firmy 
„OZEN”. Jestem przekonany ,
iż Wałczanie wiedzą jaka jest 
prawda.

Chciałbym jednak po-
rozmawiać o Panu trosz-
kę z innej strony? Taiej 
bardziej ludzkiej. Jak to 

się stało, że został Pan 
w latach 70-tych naj-
młodszym dyrektorem w 
Polsce wśród 300 ist-
niejących zakładów GS? 
Dosłownie jak Yuppi.

J.R. Tak się złożyło, że w 
połowie lat 70-tych dw 
dziestego wieku , zosta-
łem najmlodszym w Polsce 
Dyrektorem Zakładu Han-
dlu  Woj. Związku Gminnych 
Spółdzielni „SCH” Funkcje tą 
pełniłem przez kilkanaście 
lat i Zakład, którym kiero-
wałem osiągał najlepsze w 
województwie pilskim wyniki 
finansowe. 

No proszę, jest się zatem 
czym pochwalić.

J.R. Tak, ale niestety „Refor-
my Balcerowicza”zlikwido-
wały związki spółdzielcze i 
przeszedłem do innej pracy 
również na stanowisko
kierownicze. Byłem młodym, 
konsekwentnym i ambitnym 
człowiekiem

Ta konsekwencja zapew-

ne wywodzi się ze sportu, 
bo wcześniej działał Pan 
także w wałeckim ORLE, 
gdy klub pod sobą miał 
kilka różnych sekcji spor-
towych.

J.R. Sport był w moim życiu 

zawsze bardzo ważny. Byłem 
kapitanem drużyny koszy-
kówki juniorów i seniorów 
w wałeckim „ Orle” Różniej 
jego działaczem.. Następnie 
grając w brydża sportowego 

kontynuowałem swoje
pasje sportowe osiągając 
tutaj tytuł mistrza krajowe-
go. Miałem szczęście spotkać 
w życiu wielu wspaniałych 
sportowców , zarówno po-
chodzących z Wałcza jak i 
z Kraju.Wspominam swoje 
spotkania z grupą „ Wuner-
teamu” na czele ze Zdzisła-
wem Krzyszkowiakiem oraz  
wybitnych polskich kaja-
karzy i wioślarzy. Dlatego 
też wspierałem Burmistrza 
Zdzisława Tuderka w 
realizacji „Alei Gwiazd” w 
Wałczu.

Dopytam jeszcze o tego 
brydża. Czy był przydat-
ny, aby dobrze rozgrywać 
później strategie politycz-
ne? (śmiech)

J.R. Zdecydowanie

Co lubił Pan czytać w 
młodości?

J.R. Może troszkę zaskoczę 
niektórych. W latach szkol-
nych , co tydzień chodziłem 
do czytelni w Wałeckim 
Domu Kultury gdzie czyta-
łem „Politykę” Mieczysława 
Rakowskiego  oraz „Zycie
Gospodarcze”.To właśnie 
te tygodniki spowodowały, 
iż ukończyłem studia eko-
nomiczne oraz że zostałem 
politykiem i samorządowcem  
w skali naszej malej Ojczy-
zny, jaką jest Wałcz. 

A jakich polityków ceni 
najbardziej Janusz Różań-
ski?

J.R. Z polityków najbardziej 
szanuję Prezydenta Alek-
sandra Kwaśniewskiego, z 
którym miałem przyjemność 
wiele razy rozmawiać i który 
to , w roku 2002, odznaczył 
mnie Krzyżem Kawalerskim 
Odrodzenia Polski.

Tej ciekawostki się nie 
spodziewałem. Życzę 
zatem powodzenia Panie 
Januszu i mam nadzieję, 
że będzie okazja się jesz-
cze spotkać.

J.R. Teąz mam taką nadzieję. 
Dziękuję

Janusz Różański 
- samorządowiec od zawsze
Warto poznawać osoby publiczne z innych stron 
niż te oficjalne. Z Janusem Różańskim rozmawia 
Piotr Kurzyna

Metamorfoza Metamorfoza 
z Chwiramuz Chwiramu

Już można zobaczyć osobiście, jaką metamorfozę przeszły pomieszczenia w 
Chwiramie. Remont pomieszczeń i dostosowanie ich na potrzeby świetlicy 
dla mieszkańców Chwiramu został zakończony, a był co prawda długo 
wyczekiwany.  Pozostało jeszcze tylko wyposażenie kuchni w meble i sprzęt 
AGD oraz salę w stoły i krzesła. Za tę piękną metamorfozę odpowiadała firma 
Termo-Bud z Dzikowa. Nie dość, że ładnie, to jeszcze zrealizowane przez 
lokalnych wykonawców.



Pieczątki firmowe, dla 
urzedów

 i dekoracyjne.

Każde rozmiary

tel. +48 67 387 42 43
biuro@studioextra.pl

Pani Małgorzata edukację finansową swojej córki Zosi zaczęła wraz 
z początkiem szkoły. 
- Zosia ma dopiero osiem lat, ale już wspólnie uczymy się, co to znaczy 
gospodarować pieniędzmi. Rodzina zamiast kolejnej zabawki, daje jej 
w prezencie prawdziwe pieniądze, a my je odkładamy i wspólnie de-
cydujemy, na co je przeznaczyć. Na razie wszystkie oszczędności Zosi 
trzymam u siebie w przysłowiowej skarpecie, ale to nie jest wygodne 
rozwiązanie. Myślę, żeby otworzyć jej własne konto w banku. Ona 
zyska poczucie odpowiedzialności i samodzielności, a ja nadal będę 
mieć kontrolę i nowe narzędzie do wprowadzania dziecka w świat fi-
nansów – mówi pani Małgorzata.

Kiedy jest najlepszy wiek na otwarcie konta w banku swojemu dziecku? 
Teraz nie trzeba się nad tym zastanawiać, bo swój rachunek może mieć 
już noworodek. Bank Credit Agricole umożliwił właśnie otwieranie 
Konta dla Ciebie Junior dla wszystkich dzieci poniżej 13 roku życia. 

- Takie konto to doskonały pretekst do rozmowy z dzieckiem o pienią-
dzach. Wizyta z mamą lub tatą w prawdziwym banku, rozmowa z do-
radcą, sprawdzanie umowy, wybieranie wizerunku karty – to wszystko 
będzie dla takiego młodego człowieka wielkim przeżyciem. Poczuje 
się ważny, odpowiedzialny i niemal dorosły. To będzie dla niego naj-
lepsza nauka – mówi Przemysław Przybylski, rzecznik prasowy banku 
Credit Agricole.

Z badań przeprowadzonych w styczniu przez Credit Agricole wynika, 
że dzieci potrafią doskonale naśladować zachowania konsumenckie 
swoich rodziców, więc zakupy w sklepie nie są dla nich żadnym pro-

blemem. 8-9-letnie dzieci wiedzą, jak działają karty płatnicze, a także 
gdzie i w jaki sposób można ich używać. Większość uważa, że płace-
nie kartą zbliżeniową jest proste i wygodne. Znacznie bardziej niż go-
tówka, którą trzeba liczyć i kontrolować, ile reszty wydał sprzedawca 
– to sprawia dzieciom kłopot.  

- Karta do konta rozwiązuje problem i z gotówką, i resztą. Nic nie 
trzeba liczyć, no i nie ma obawy, że jakiś pieniążek wypadnie przez 
dziurę w kieszeni – dodaje Przemysław Przybylski. 

Aby dziecko mogło dostać taką kartę, trzeba najpierw podpisać umo-
wę na prowadzenie Konta dla Ciebie Junior w Credit Agricole. Moż-
na to zrobić w każdej placówce banku. Do podpisu wystarczy jeden 
rodzic lub opiekun prawny, który ma w Credit Agricole swoje konto 
osobiste. Potrzebny będzie dowód osobisty dziecka, paszport lub legi-
tymacja szkolna, a w przypadku, gdy dziecko nie ma jeszcze żadnego 
z tych dokumentów – akt urodzenia.

Każdy młody klient banku może wybrać do konta zbliżeniową kartę z ulu-
bionym obrazkiem (do wyboru jest ponad 70 wzorów kart, w tym specjal-
nie przygotowane z myślą o najmłodszych klientach), a potem płacić nią 
w sklepach i w Internecie. Rodzice, w swojej aplikacji CA24 Mobile, na 
bieżąco będą wygodnie monitorować wszystkie transakcje dziecka. 

- Wygląda na to, że takie konto może być wspaniałą zabawą dla dziec-
ka i rodziców. Zosia już mówi, że chce kartę z kotkiem. Myślę, że 
skorzystamy z tej propozycji – uśmiecha się pani Małgorzata.  

AGATA KRACZEK

Startuje ósma edycja 
marszałkowskiego 
konkursu „Granty 
sołeckie”, w którym 
do zdobycia na jeden 
projekt inwestycyj-
ny jest 15 tys. zł. To 
szansa dla zachod-
niopomorskich so-
łectw na pozyskanie 
wsparcia niezbęd-
nego przy realizacji 
ważnych inwestycji 
dla mieszkańców ob-
szarów wiejskich.

- To kolejna szansa dla za-
chodniopomorskich sołectw 
na realizację ich małych 

marzeń. „Granty sołeckie” 
pozwalają na realizację cie-
kawych inicjatyw, które in-
tegrują społeczność lokalną, 
poprawiają jej bezpieczeń-
stwo i budują szeroko pojęty 
kapitał społeczny. Łącznie 
w poprzednich siedmiu 
edycjach wspartych zostało 
ponad tysiąc inicjatyw na 
łączną kwotę trzynaście mi-
lionów złotych - mówi mar-
szałek województwa Olgierd 
Geblewicz.

Celem konkursu jest wy-
różnienie gminy, sołectwa, 
podejmującego wartościowe 
inicjatywy na rzecz lokal-
nej społeczności takie jak: 
podnoszenie jakości i bez-
pieczeństwa życia mieszkań-
ców, wzmacnianie udziału 

społeczności w podejmowa-
niu decyzji lokalnych, a także 
realizacja przedsięwzięć o 
charakterze kulturalnym, 
edukacyjnym, turystycznym 
i sportowym. Dodatkowo 
punktowane będą także pr 
jekty wspierające działania 
ekologiczne.

Otrzymane w konkursie 
środki będą mogły zostać 
wykorzystane m.in. na: 
miejsca aktywności sporto-
wej, ścieżki spacerowe, place 
zabaw, siłownie pod chmur-
ką czy modernizacje świetlic. 
Zwiększy się również bezpie-
czeństwo lokalnej społecz-
ności. Dzięki konkursowym 
funduszom możliwe będzie 
utworzenie ścieżek rowero-
wych, chodników czy wiat 
przystankowych.

W konkursie mogą uczestni-
czyć gminy reprezentujące 

sołectwa, działające na ob-
szarach wiejskich wojewódz-
twa zachodniopomorskiego 
z wyłączeniem laureatów 
„Grantów sołeckich 2023”. 
Wnioski można składać od 
12 lutego do 12 marca 2024 
r. Oferty przyjmowane będą 
w formie elektronicznej za 
pośrednictwem generatora 
– Witkac.pl. Jedno sołectwo 
może złożyć jeden wniosek 
z projektem nieprzekracza-
jącym całkowitej wartości 30 
tys. zł, na jego realizację ma 
szansę otrzymać 15 tys. zł 
dofinansowania. W konkursie 
wyłonionych zostanie maksy-
malnie 200 laureatów, przy 
czym z danej gminy wśród 
laureatów mogą znaleźć się 
maksymalnie trzy sołectwa. 
Pula środków w konkursie to 
3 mln zł

Granty Sołeckie do wzięcia
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ROZRYWKA ROZRYWKA 
EXTRAEXTRA

Z kapelusza 
Janusza

ciekawostki

 
Dlaczego kobiety są jak 
dobra kawa?
   Bo potrafią rozprowadzić 
uśmiech na twarzach na-
wet najbardziej zaspanych!

Kobiety to jak kawa – im 
starsze, tym bardziej aro-
matyczne!

Dlaczego kobiety są jak 
espresso?
   Bo w jednej chwili potra-
fią zmienić każde spotkanie 
w coś niezapomnianego!

Jaka kawa najlepiej opisuje 
kobiecą intuicję?
   Kawa z nutą wyczucia – 
zawsze idealnie dopasowa-
na do sytuacji!

Dlaczego kobiety to najlep-
si barmani?
   Bo potrafią wymieszać 
każdą emocję i podać ją z 
uśmiechem!

Kobiety są jak kawa z eks-
presu – zawsze gotowe na 
szybkie działanie!

Dlaczego warto mieć ko-
bietę przy sobie podczas 
kawy?
   Bo potrafi zrobić z co-
dziennego momentu praw-
dziwe święto!

Dlaczego kobiety to 
ekspertki od kawowych 
rozmów?
   Bo potrafią porozma-
wiać o wszystkim, przy 
jednoczesnym zachowaniu 
elegancji!

1. **Święto Początkowo Po-
lityczne:** Międzynarodowy 
Dzień Kobiet narodził się jako 
wyraz solidarności ruchu femi-
nistycznego. Wprowadzono go, 
aby przypominać o prawach 
kobiet i walki o równość.

2. **Początki Obchodów:** 
Pierwsze obchody miały 
miejsce 19 marca 1911 roku 
w Austrii, Danii, Niemczech i 
Szwajcarii. Początkowo odby-
wały się w różnych terminach, 
ale ostatecznie ustalono 8 
marca.

3. **Symbol: Mimoza:** W wie-
lu krajach, zwłaszcza we Wło-
szech, kwiat mimozy stał się 
symbolem Dnia Kobiet. Kwiat 
ten był wybierany ze względu 
na swoją delikatność i odpor-
ność – cechy, które kojarzono z 
siłą i delikatnością kobiet.

4. **Dzień Wolnego od Pracy:** 
W niektórych krajach Dzień Ko-
biet stał się dniem wolnym od 
pracy. W Rosji, na przykład, 8 
marca jest dniem uznawanym 
za wolny od pracy od 1965 
roku.

5. **Obchody w Polsce:** W 
Polsce Dzień Kobiet zyskał 
na popularności po II wojnie 
światowej. Od tego czasu stał 
się okazją do składania życzeń, 
wręczania kwiatów i prezentów.

6. **Postać Kobiety na Mone-
tach:** W Finlandii, z okazji 
Dnia Kobiet w 2004 roku, 
wyemitowano monetę 10 euro 
z wizerunkiem kobiety, aby 
podkreślić rolę kobiet w społe-
czeństwie.

7. **Dzień Kobiet na Świe-
cie:** Obchody Dnia Kobiet są 
międzynarodowe, jednak różne 
kraje mają swoje tradycje. W 
niektórych miejscach organi-
zowane są parady, w innych 
koncerty, a niektóre regiony 
skupiają się na działaniach 
charytatywnych.

reklama 
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Publikacja dzięki uprzejmości Gmin-
nej  Biblioteki Publicznej w Lubnie. 
Autor. Jarosław Leszczełowski. 
Książkę w wersji papierowej można 
zakupić  w Bibliotece  
lub na stronie 
www.sklep.studioextra.pl  

Zeskanuj kod aby przejść do zaku-
pów.

W kręgu lokalnych 
legend i baśni
z książki „W kręgu regionalnych baśni. 
102 legendy staropolskiego powiatu 
wałeckiego” Jarosława Leszczełowskiego 
z ilustracjami Kamili Szostek.

Napoleońskie 

legendy w Szwecji

reklama 

Z okazji Dnia Kobiet 
życzymy wszystkim 
Paniom i Dziewczętom 
wszystkiego, co najlepsze 
i najpiękniejsze, 
tego, co sprawia 
Wam radość 
i wywołuje uśmiech na twarzy. 
Jednocześnie chcemy 
podziękować, 
że wciąż jesteście 
inspiracją, pięknem 
i rozsądkiem 
w codziennym życiu.

Starosta Wałecki

dr Bogdan Wankiewicz

Przewodniczący Rady Powiatu

Tadeusz Wenio

wraz z radnymi

Napoleońskie legendy w Szwecji
Według ludowych przekazów w 
1806 r., podczas ucieczki przed 
wojskiem napoleońskim, królowa 
Luiza Pruska miała zmieniać konie i 
pić kawę w Mirosławcu, a na nocleg 
zatrzymać się zarówno w wałeckim 
gimnazjum w Pokoju Luizy, jak też 
w Pile. Duża wieś Szwecja (niem. 
Freudenfier) nie mogła pozostawać 
w tyle w tym względzie. Na począt-
ku XX w. jej mieszkańcy z przeko-

naniem opowiadali, że w 1806 r. 
królowa Luiza z dziećmi przejeżdża-

ła również przez Freudenfier.
Nieco naiwna przypowieść tłumaczy 
powstanie niemieckiej nazwy Szwe-

cji. Wieś Freudenfier miała nosić 
pierwotnie nazwę Freudefeuer, czyli 
ogień radości. Miano to powstało dla 
upamiętnienia potyczki, którą fran-

cuscy żołnierze stoczyli w pobliżu 
wsi. Żołnierze napoleońscy mimo 
przewagi liczebnej wroga zmusili go 
do ucieczki, szczęśliwie wychodząc 
z opresji. Radość żołnierzy była tak 
wielka, że wojacy całą noc święto-

wali, rozpalając ogromne ognisko, 
które nazywali ogniem radości.
Szwecja ma też legendę o zato-

pionej kasie pułkowej. W 1812 r. 
francuska Wielka Armia ponio-

sła straszliwą klęskę w Rosji. Jej 
niedobitki przemieszczały się na 
zachód. Pewnego dnia grupa fran-

cuskich oficerów wjechała do wsi 
Freudenfier. Żołnierze byli obdar-
ci i wygłodzeni. Grożąc użyciem 
broni, wymusili na mieszkańcach 
wsi upieczenie świeżego chleba. 
Zainteresowanie wielu młodych 
wieśniaków wzbudzał ładunek, 
który mieli ze sobą Francuzi. 
Rozeszła się wieść, że oficerowie 
mają przy sobie kasę pułkową 
pełną złotych monet. Gdy doszła 
ona do uszu francuskich żołnierzy, 
ci szybko zrozumieli, że grozi im 
napad żądnych pieniędzy chłopów, 
postanowili więc zatopić kasę w 
jeziorze Krąpsko Długie. Po zreali-
zowaniu tego planu odjechali i nikt 
ich więcej nie widział. 
Mieszkający w Szwecji na początku 

XX w. urzędnik o nazwisku Kluge 
opowiadał, że kiedy w 1898 r. uczył 
się w szkole wojennej w Metzu, był 
wypytywany o jezioro Krąpsko Dłu-

gie przez alzackiego kaprala. Kluge 
narysował mu nawet to jezioro. 
Podobno Alzatczyk wiedział coś o 
zatopionej kasie pułkowej. 
Ostatnim napoleońskim mitem była 
nazwa drogi prowadzącej ze Szwecji 
w kierunku Jastrowia. Jeszcze w la-

tach trzydziestych XX w. nazywano 
ją Trasą Armatnią (niem. Kanonen-

strasse), gdyż tędy miał odbywać 
się przemarsz artylerii napoleońskiej 
ciągnącej na wojnę z Rosją.
Komentarz
Wszystkie legendy napoleońskie 
zapisał autor opracowania o historii 
wsi Szwecja Georg Raddatz, Geschi-
chte des Dorfes Freundefier, „Gren-

zmaerkische Heimatblaetter“, Piła 
1934.
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24 stycznia Biblioteka Publicz-
na Miasta i Gminy w Tucznie, 
przeniosła swoich Czytelników w 
czasy średniowiecza za pomocą 
żywej lekcji historii.

Tego dnia, 693 lata temu Tuczno 
otrzymało prawa miejskie.
Czytelnicy mieli niesamowitą okazję 

spróbować średniowiecznej kuchni, 
przyodziać stroje i pancerze wojów, 
a także stanąć w szranki z wikin-

giem. Do walki stawały babcie z 
wnuczkami, kobiety z mężczyznami, 
nawet dyrektor biblioteki stoczył 
pojedynek z wojami Bractwa Ry-

cerskiego i Klanu Kotschubei. Tego 
dnia, wszyscy mogli poczuć się jak 
średniowieczny mieszkaniec na-

szego powiatu, a wszystko to było 
okraszone ogromną dawką wiedzy i 
ciekawostek historycznych przeka-

zanych nam przez członków Bractwa 
Rycerskiego Świdwin oraz Klanu 
Kotschubei.

13
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Krzysztof Kowalewicz

Reklama
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Komunikat od Wojewody 

Zachodniopomorskiego

Dragon-24 wojsko 

na największych, 
planowych ćwicze-

niach
Zwracamy się z apelem 
do społeczeństwa - pro-
simy zachować spokój, 
manewry wojskowe pod 

kryptonimem Dragon-24 
są to ćwiczenia. Żołnierze 
intensywnie szkolą się 
podnosząc swoje umiejęt-
ności, sprawdzając przy-
gotowanie i gotowość do 
działania.

Ćwiczenia mają na celu 
sprawdzanie procedur i 
potwierdzanie zdolności 
wojsk do realizacji prze-
mieszczenia, osiągania 
gotowości w rejonie wska-
zanym do wykonywania 
zadań. Systematycznie 
sprawdzane oraz wery-
fikowane są procedury, 
między innymi dotyczące 

transportu i ruchu wojsk.

Wzmożony ruch kolumn 
wojska, przemieszczają-
cych się po terenie całego 
kraju można zaobserwo-
wać od 12 lutego.

Wojsko ćwiczy również 
w terenie przygodnym, 
dzięki czemu może szko-
lić się w warunkach, które 
dodają realizm szkolenia. 
Transport i ruch wojsk jest 

elementem znajdującym 
się we wszystkich rodza-
jach prowadzonych przez 
Siły Zbrojne działań.

Posiadanie możliwości 
przemieszczania sił na 
duże odległości w celu 
podjęcia pełnego zakresu 
funkcji i zadań jest klu-
czowe dla zapewnienia 
efektywności przyszłych 
operacji narodowych i 

wielonarodowych. Zdol-
ność do transportu i 
ruchu wojsk dotyczy 
całego zakresu zadań Sił 
Zbrojnych RP, w obecnym 
i przewidywanym środo-
wisku bezpieczeństwa.

Od 12 lutego 2024 r., 
na drogach niemal ca-
łego kraju odbywa się 
ruch kolumn pojazdów 
wojskowych w związku 
z wojskowymi ćwicze-
niami pod kryptonimem 

Steadfast Defender-24 i 
Dragon-24. Zwracamy się 
do kierowców z apelem o 
zachowanie szczególnej 
ostrożności. Nie należy 
wjeżdżać pomiędzy po-
jazdy wojskowe jadące w 
kolumnie. Za utrudnienia 

przepraszamy.

Chrońmy także dane, 
zwłaszcza w obecnej sy-
tuacji. Prosimy wszystkich 
aby nie publikować infor-
macji i zdjęć obrazujących 
ruchy wojsk i ich lokaliza-
cję, dat i godzin przejaz-
dów kolumn wojskowych, 
danych dotyczących wylo-
tów i lądowań wojskowych 
statków powietrznych, 
tablic rejestracyjnych, 
znaków rozpoznawczych i 
identyfikacyjnych. Bądźmy 
świadomi zagrożeń! Każde 
nieprzemyślane działanie 
w sieci, publikowanie zdjęć 
przedstawiających woj-
skowe obiekty, instalacje, 
urządzenia może mieć ne-
gatywne konsekwencje dla 
systemu bezpieczeństwa i 
obronności Polski.

W I połowie 2024 r. NATO 
przeprowadza serię ćwi-

czeń pod wspólnym 
kryptonimem Steadfast 
Defender-24 (STDE-24). W 
ramach ćwiczeń STDE-24 
Polska odgrywa rolę jed-
nego z państw-gospoda-
rzy i przyjmuje na swoim 
terytorium znaczną liczbę 
żołnierzy i sprzętu sojusz-
ników. Kluczowym ele-
mentem STDE-24 jest pol-
skie ćwiczenie narodowe 
z udziałem sił zbrojnych 
innych państw Dragon-24 
(DR-24), które rozpoczęło 
się 26 lutego.

STDE-24 i DR-24 są ćwi-
czeniami o charakterze 
defensywnym i nie są 
skierowane przeciwko 
jakiemukolwiek państwu.

Centrum Prasowe Wojewody

Dragon 24 
- Jak to zrozumieć?



Drogie Panie,
Wkrótce 8 marca, 
a tego dnia  święto wielkie,
międzynarodowe,
ale jakże przyjemne 
i słuszne.
Bez Was 
świat nie byłby taki kolorowy,
Bez Was 
nie byłoby tyle radości 
w codziennym życiu,
Bez Was mężczyźni 
traciliby na wartości.
Dlatego przyjmijcie 
serdeczne  życzenia 
i poprostu bądzcie.
 

Wójt Gminy Wałcz
Jan Matuszewski

wraz z męską 
częścią urzędników

Szanowni Państwo ,
z przyjemnością 
informujemy, że
 

Komitet Wyborczy 
Wyborców 
Wspólny Wałcz, 

weźmie udział w zbli-
żających się wybo-

rach samorządowych.  
Pod tą nazwą  uczest-
niczymy w wybo-

rach do Rady Miasta 
Wałcz już od 2006 r.  
Z naszego Komitetu 
wywodzi  się  dwóch 
burmistrzów miasta 
śp. Zdzisław Tude-

rek  oraz Bogusława 
Towalewska,  wielu 
radnych i przewodni-
czących Rady Miasta.  
Do naszego Komitetu 
powrócił  wielolet-
ni  wiceburmistrz z 
czasów Pan Maciej 
Zaręba.

Praca naszych przed-

stawicieli w organach 
władzy samorządowej 
wpłynęła korzystnie 
na rozwój Wałcza.  
Przyczyniliśmy się do 
powstania nowych 
inwestycji, nowej infra-

struktury, ambitnych  
propozycji kulturalnych 
oraz poprawy estetyki 
miasta.
Jesteśmy  dumni z 
naszej pracy i  mamy 
nadzieję , że Państwo 
również  dobrze nas   
oceniają.
Nasi kandydaci,  to oso-

by w   różnym  wieku, 
wykonujący odmienne 
zawody posiadający 
szerokie doświadcze-

nia i kompetencje  oraz 
ciekawe zaintereso-

wania i umiejętności , 
odzwierciedlając  obraz 
społeczny naszego mia-

sta.   Jesteśmy zaanga-

żowanymi społecznika-

mi,  ludźmi z energią i 
pasją.

Chcemy nadal działać  
na rzecz przyspieszenia 
rozwoju  Wałcza, polep-

szenia warunków życia 
mieszkańców,  wyko-

rzystania j potencjału 
i możliwości naszego 
miasta.

Za najpilniejsze za-
dania uważamy:

- w porozumieniu z po-
wiatem poprawę sys-
temu edukacji poprzez  
kształcenie uczniów w 
zawodach które na ryn-
ku pracy są potrzebne , 
a nie ma takich kierun-
ków
 
-  organizację opieki 
nad osobami starszymi 

poprzez budownictwo 
specjalne chronione

- aktywne pozyskiwanie 
środków zewnętrznych 
i unijnych

- rozwój budownictwa 
komunalnego  i  remon-
ty istniejącej komunal-
nej substancji mieszka-
niowej

- zagospodarowanie 
półwyspu Strączno i  
terenów rekreacyjnych 
w mieście

- uporządkowanie ko-
munikacyjne centrum 
miasta

- dalsze  uzbrojenie 
Specjalnej Strefy Eko-
nomicznej

- zapewnienie dostępu 
do publicznych żłobków 
i przedszkoli

- ożywienie działań 
kulturalnych poprzez 
koncerty, festiwale, 
spektakle dla zaspo-
kojenia potrzeb każdej 
grupy wiekowej.

Drodzy Mieszkańcy,  
nasza kampania wybor-
cza będzie medialnie 
skromna, nie wspierają 

nas wielcy przedsię-

biorcy, a jedynie zwykli 
Mieszkańcy miasta .  
Dlatego chcemy się z  
Państwem spotykać in-

dywidualnie i   zorgani-
zujemy także spotkania  
w różnych częściach 
miasta przedstawiając 
nasz program i wysłu-

chując  Waszych uwag 
i sugestii.

Pierwsze takie spotka-

nie odbędzie się  

11 marca 
o godzinie 17 
w Wałeckiej 
Spółdzielni 
Mieszkaniowej.

Wyrażamy wolę współ-
pracy ze wszystkimi 
ugrupowaniami i oso-

bami zainteresowany-

mi , bo uważamy,  że 
wiele może nas różnić 
ale jeszcze więcej łą-

czyć . Łączy nas Wałcz. 
Takie będzie  nasze 
hasło wyborcze.

Serdecznie 
pozdrawiamy

 

Komitet Wyborczy 
Wyborców 

Wspólny Wałcz

Projekt “DNA Wałcza” zakła-
da utworzenie w strukturach 
Muzeum Ziemi Wałeckiej izby 
pamięci poświęconej powo-
jennej historii mieszkańców 
Wałcza. Celem projektowanej 
izby pamięci jest dotarcie do 
tytułowego DNA miasta skła-
dającego się z elementów 
kultury polskiej, niemieckiej, 
żydowskiej oraz ukraińskiej.

Celem projektu “DNA Wałcza” jest 
przybliżenie obecnym mieszkańcom 
miasta ich własnej historii. W ra-

mach projektu stworzona zostanie 
izba pamięci w postaci ekspozycji, 
która stanie się częścią wystawy 
stałej Muzeum Ziemi Wałeckiej. Na 
wystawie zaprezentowane zostaną 
historie przesiedleńców, ich pa-

miątki związane z migracją, życiem 
codziennym w powojennym Wał-
czu, a także miejscami, z których 
przybyli. Ekspozycja będzie opo-

wiadała historię nowych osadników, 
powody wyjaśniające, dlaczego w 
mieście nastąpiła wymiana lud-

ności. Wszystko po to, aby uzmy-

słowić młodszym i przypomnieć 
starszym pokoleniom mieszkańców 
powiatu wałeckiego, że ich korze-

nie sięgają do oddalonych od siebie 
miejsc, do różnych kultur i tradycji, 
przez co obraz Wałcza i jego okolic 
jest tak wyjątkowy i specyficzny, 
a miasto staje się swoistą małą 
ojczyzną z własną, wielowątkową i 
wielowiekową tradycją.

Wpisane 
w wałeckie 

DNA

sfinansowano z KWW Wspólny Wałcz



Umów się na wizytę, 
pomożemy w aranżacji i przedstawimy możliwości. 

Zadzwoń: +48  691 739 021 

wejdź na stronę www.sinogal.pl  zakładka „Wolne lokale”

Budynek „Sinogal” znajduje się w świetnej 
lokalizacji w samym centrum Wałcza – Ko-
ściuszki 4A. Przy budynku jest wygodny 
parking, a sam obiekt daje możliwość pro-
wadzenia niemal każdej działalności.

Podczas poszukiwań odpowiedniego lokalu, czę-

sto musisz zastanawiać się, czy lokal nie jest za 
duży, lub za mały. Tutaj te wątpliwości są rozwią-

ne, bo  do wyboru są lokale o różnej powierzchni. 
Wystarczy podjąć decyzję, jak ma on wyglądać 
docelowo i jaką ma pełnić funkcję.

A co jeśli potrzebujesz naprawdę dużej po-
wierzchni?
Można ją wydzielić i dostosować według potrzeb, bo 
może być to zarówno biuro, dowolne usługi, sho-

wroom, szkoła, przedszkole, sala zabaw, miejsce do 
treningów. 
Jak często zdarza się, że wynajmujący otrzy-
muje lokal, który nie do końca spełnia oczeki-
wania lub po podpisaniu umowy wynajmujący 
musi się martwić o znalezienie dobrej ekipy 
remontowej i aranżatora, lub projektanta?  

W Sinogalu można znaleźć idealne lokale dla wy-

magających osób, ceniących sobie dużą swobodę w 
aranżacji małych i dużych powierzchni. Wystarczy 
umówić się na wizytę i można spodziewać się po-

mocy w aranżacji oraz przedstawieniu możliwości. 
Dlatego część lokali jest systematycznie remonto-

wanych i przygotowywanych dokładnie pod wyma-

gania najemców.

Dla tych, co potrzebują 
niewielkie biuro, ale 

chcą także sporadycz-

nie korzystać z profe-

sjonalnie przygotowanej 
salki konferencyjnej, 
idealnej do szkoleń lub 
spotkań biznesowych, 
przygotowano pomiesz-

czenie wynajmowane 
na godziny. Salkę taką 
na szkolenia lub spotka-

nia mogą także wynaj-
mować inne firmy  z 
zewnątrz, jak i szkoły 
językowe, korepety-

torzy lub organizacje 
poszukujące miejsca na 
wspólne spotkania, lecz 
nie mające swojego wy-

odrębnionego lokalu. 


